

Italy (ratification: 2003)

Direct Request, 2007

1. The Committee notes the information provided by the Government in its first report, including legislative texts. The Committee requests the Government to provide further information on the following points.

2. *Article 3 of the Convention. Consultation with social partners.* The Committee notes the information contained in the Government's report that the social partners were consulted, by obtaining opinions and observations at the outset on the content of draft texts, during the preparation of various legislative texts covering the occupational safety and health (OSH) in construction subjects, in particular during the preparation of Legislative Decree No. 626/94 and Legislative Decree No. 494/96. However, the Government's report does not indicate whether the consultation with social partners are based on formal and standardized arrangements, or on ad hoc arrangements. **The Committee accordingly requests the Government to provide further information on the manner in which the most representative organizations of employers and workers concerned are consulted.**

3. *Article 9. Designers' obligations in the OSH sphere.* The Committee notes the Government's information contained in its report according to which articles 3 and 4 of Legislative Decree No. 494/96 establish respectively the responsibilities of the client or the person responsible for the works, the safety coordinator both at the planning stage of the work and at the construction site. However, the Government does not specify whether national laws, regulations and practice provide that for example architects, landscapers, etc., shall take into account the safety and health of construction workers when designing construction projects. **The Committee accordingly requests the Government to provide further information whether designers of construction projects, such as architects and landscapers are required to take into account the safety and health of construction workers when designing construction projects.**

4. *Articles 15– 20, 22, 23 and 26. Protective and preventive measures.* The Committee notes that the information in the Government's report refers to provisions dealing with measures of general nature concerning lifting appliances and gear (Article 15), transport, earthmoving and material-handling equipment (Article 16), plant, machinery, equipment and hand tools (Article 17), work at heights, including roof work (Article 18), excavations, shafts, earthworks, underground works and tunnel (Article 19), cofferdams and caissons (Article 20), structural frames and formwork (Article 22), work over water (Article 23), and electricity (Article 26). **Taking into account that such general measures cannot be considered sufficient to ensure the workers' safety and health in the construction, the Committee requests the Government to indicate the specific measures and provisions giving effect to these Articles of the Convention.**

5. *Article 28, paragraph 4. Disposal of waste at the construction site in a safe and environmentally sound manner.* The Committee notes that the Government's report is silent on the measures to be taken with a view to preventing exposure to health risks in connection with the disposal of the waste on the construction site in a safe and environmentally sound manner. **The Committee accordingly asks the Government to provide information on**

1. La commission prend note des informations que le gouvernement a fournies dans son premier rapport, notamment des textes législatifs. Elle le prie de fournir des informations complémentaires sur les points suivants.

2. *Article 3 de la convention. Consultation avec les partenaires sociaux.* La commission note les informations figurant dans le rapport du gouvernement selon lesquelles les partenaires sociaux ont été consultés et leurs opinions et observations sur le contenu des projets de textes ont été sollicitées dès le début du processus comme au cours de la préparation des divers instruments législatifs relatifs à la sécurité et à la santé au travail (SST) dans la construction, en particulier dans le cadre de l'élaboration du décret législatif no 626/94 et du décret législatif no 494/96. Cependant, le rapport du gouvernement ne précise pas si les consultations avec les partenaires sociaux doivent s'effectuer dans un cadre d'arrangements officiel et normalisé, ou si elles peuvent avoir lieu dans le cadre d'arrangements spéciaux. **En conséquence, la commission prie le gouvernement de fournir des informations complémentaires sur la façon dont les organisations les plus représentatives des employeurs et des travailleurs concernées sont consultées.**

3. *Article 9. Obligations des personnes responsables de la conception en matière de sécurité et de santé au travail.* La commission note les informations du gouvernement contenues dans son rapport selon lesquelles les articles 3 et 4 du décret législatif no 494/96 fixent les responsabilités respectivement du client, de la personne responsable des travaux et du coordonnateur de la sécurité, aussi bien au stade de la planification des travaux que sur le lieu de la construction. Cependant, le gouvernement ne précise pas spécifiquement si la législation, la réglementation et la pratique nationales prévoient que, par exemple, les architectes, paysagistes, etc. doivent tenir compte de la sécurité et de la santé des travailleurs de la construction lorsqu'ils conçoivent des projets de construction. **La commission prie le donc le gouvernement de fournir des informations supplémentaires qui répondent à la question de savoir si les concepteurs responsables de la conception de projets, tels que les architectes et les paysagistes, ont pour devoir de tenir compte de la sécurité et de la santé des travailleurs de la construction au moment de concevoir leurs projets.**

4. *Articles 15 à 20, 22, 23 et 26. Mesures de protection et de prévention.* La commission note que les informations fournies dans le rapport du gouvernement concernent des dispositions relatives aux mesures de nature générale concernant les appareils et accessoires de levage (article 15), le matériel de transport, les engins de terrassement et de manutention des matériaux (article 16), les installations, machines, équipements et outils à main (article 17), les travaux en hauteur, y compris sur les toitures (article 18), les excavations, puits, terrassements, travaux souterrains et tunnels (article 19), les batardeaux et caissons (article 20), les charpentes et coffrages (article 22), le travail au-dessus d'un plan d'eau (article 23) et l'éclairage (article 26). **Ces mesures d'ordre général ne pouvant être considérées comme suffisantes pour assurer la sécurité et la santé des travailleurs de la construction, la commission prie le gouvernement d'indiquer les mesures et dispositions spécifiques donnant effet à ces articles de la convention.**

measures taken or envisaged given effect to this provision of the Convention.

6. *Part IV of the report form. Application in practice.* The Committee requests the Government to give a general appreciation of the manner in which the Convention is applied in your country, including, for instance, extracts from the reports of inspection services, and, if such statistics are available, information on the number of workers covered by the relevant legislation, disaggregated by gender, if possible, and other measures, the number and nature of contraventions reported, etc.

5. *Article 28, paragraphe 4. Elimination des déchets sur le chantier de construction de manière sûre et respectueuse de l'environnement.* La commission note que le rapport du gouvernement ne contient aucune information sur les mesures à prendre en vue de prévenir l'exposition aux risques pour la santé liés à l'élimination des déchets sur le chantier de fabrication qui doit se faire de façon sûre et respectueuse de l'environnement. ***La commission prie donc le gouvernement de fournir des informations sur les mesures prises ou envisagées afin de donner effet à cette disposition de la convention.***

6. *Point VI du formulaire de rapport. Application en pratique de la convention.* La commission prie le gouvernement de communiquer des indications générales sur la manière dont la convention est appliquée dans son pays, en y joignant des extraits de rapports d'inspection et, s'il existe de telles statistiques, des informations sur le nombre des travailleurs couverts par la législation, ventilées par sexe, s'il en est possible, le nombre et la nature des infractions relevées, etc.